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سلام تهران به تاکسی های برقی
 معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران در صحن پارلمان شهری

 آخرین وضعیت ناوگان حمل ونقل عمومی را تشریح کرد

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

طبقبرنامهچهارمتوسعهشهرتهران،برای
شهرداریتکالیفیدرحوزهبرقیسازی
ناوگانحملونقلعمومیتعیینشــده
است.مدیریتشهریدرراستایتحقق

اینموضوعوعمــلبهتکالیف،گامهایی
برداشتهاستکهمیتوانبهانعقادقرارداد
هزاردســتگاهاتوبوسبرقــیو10هزار
دستگاهتاکسیبرقیدرپکناشارهکرد.
البتهدراینمیانبهظرفیتهایداخلی
همتوجهشــدهومدیریتشهریبرای
استفادهازتوانخودروسازانداخلیهم

اهتمامدارد.

مهدیچمران،رئیسشورایشهرتهران
همدرجلســهدیروزبهتشریحاهمیت
موضوعحملونقــلعمومیدرپایتخت
پرداختوگفت:»ســالگذشته،شورا
بودجه65هــزارمیلیــاردتومانیبرای
شهرداریتصویبکردو10هزارمیلیارد
تومانهمبرایتوسعهحملونقلپیشبینی
شدکهدرکلبودجهبه75هزارمیلیارد

تومانرســید.اقداماتخوبــیدراین
حوزهانجامشــدهودرانعقادقراردادهاو
تفاهمنامههانظرشوراتحققپیداکرده
است.«اوتأکیدکرد:»انتظارمابراینبود
کهکارخانجاتوتولیدکنندگاناتوبوس
بتواننددربــازهزمانیتعیینشــدهبه
تعهداتخوددرساختوتامیناتوبوس

عملکنند،امامحققنشدهاست.«

چهارشنبه چهارشنبه 2222 آذر  آذر 14021402- شماره - شماره 89708970
هشدار صعود به کوهنوردان

حامد یزدی مهر، مدیرکل مدیریت بحران استان تهران: کوهنوردان از اواخر وقت امروز، چهارشنبه تا پایان روز 
پنجشنبه از صعود به ارتفاعات پایتخت خودداری کنند. طبق اعلام سازمان هواشناسی، از اواخر وقت فردا 

چهارشنبه، ۲۲ آذرماه تا پایان روز پنجشنبه ۲۳ آذرماه شاهد فعالیت سامانه بارشی خواهیم بود.

راه اندازی آزمایشگاه سیاست های حکمرانی شهری
عطاالله رفیعــی آتانی، رئیس مرکــز مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران: آزمایشــگاه سیاســت های حکمرانی 
شهری راه اندازی شده که سیاســت ها را نظرســنجی می کند و این اقدام با ابزار آزمایشگاهی انجام می شود و 

ذیل پانزدهمین جشنواره بین المللی پژوهش و نوآوری در مدیریت شهری است.

تذکراتنمایندگانپارلمانشهری
دیروز)21آذر(دردویستمینجلسهشورایشهرتهران،
تعدادیازنمایندگانپارلمانشــهریمواردیرادرقالب
تذکرمطرحکردند.بیاناینموضوعاتقطعابهرفعچالشها

ومدیریتمطلوبترشهریکمکمیکند.

مشارکتمردمدرساختشهرومحلات
نایب رئیس شورای اسلامی شــهر تهران طرح »من شهردارم« 
را محور صحبت های خود قرار داد و گفت: »مشارکت ۳۵۰هزار 
نفری شهروندان در این طرح، نشــانه مشارکت و نظارت آحاد 
مردم در اداره شهر اســت و این یعنی طرح، موفق بوده و آحاد 
مردم در بودجه ریزی ها و ساخت شهر و محلات خود به صورت 
مستقیم، دخیل و ناظر هستند.« پرویز ســروری تأکید کرد: 
»زمان بودجه ریزی ها قرار بــود از معتمدان و نخبگان محلات 
برای بودجه ریزی ها استفاده شــود؛ لذا طرح »من شهردارم« 
مکملی برای اقدامات و برنامه ریزی ها در مدیریت شهری خواهد 
بود. همچنین از کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر 
تهران، معاونت برنامه ریزی شهرداری تهران و همه کسانی که 
در طرح »من شــهردارم« اقداماتی داشته و مبتکر آن بوده اند، 

باید تقدیر شود.«

بستهشدنسردرباغملیبرایعموم
رئیس کمیته گردشگری شورای شهر تهران درخصوص بسته 
شدن سردرباغ ملی به روی گردشــگران، واکنش نشان داد و 
گفت که سردر باغ ملی مهر سال ۷۷ به عنوان یکی از آثار ملی 
ایران به ثبت رسید و یکی از نمادهای شهر تهران در ضلع شمالی 
میدان امام خمینی)ره( اســت. مجموعه میدان مشق با وجود 
موزه و ابنیه تاریخی یکی از قطب های گردشگری تهران است که 
به دلیل نگاه های محدود کننده بعضی وزارتخانه ها با مشکلاتی 
روبه روست.« سیداحمد علوی به مصوبه هیأت وزیران به منظور 
نگهداری از موزه ارتباطات مجموعه باغ ملی و موزه ایران باستان 
اشــاره و عنوان کرد: »کارگروهی پیگیری و مطالعه لازم را در 
حدود میدان مشــق انجام داده و معتقدند کــه این مجموعه 
دریچه ای برای گردشگری شــهر تهران است و با اجرایی شدن 
این مصوبه قرار بود موزه های این منطقه در کنار موزه ملی ایران 
تجمیع شود و ساختمان مهم وزارت خارجه تخلیه و در اختیار 
موزه قرار گیرد، اما انحصارطلبی برخی دستگاه های دولتی مانع 
شد.« به گفته او، باید این دستگاه ها از محدوده میدان مشق خارج 
شوند تا گردشــگران بدون هیچ دغدغه ای در این مکان تاریخ 
قدم بزنند، اما مدتی است که وزارتخانه ها به دلایل نامعلومی از 

بازکردن در باغ ملی خودداری کرده اند.

بهروزرسانیرصدخانهشهری
رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر تهران هم از 
ضــرورت به روزرســانی رصدخانه شــهری و 
بهره گیــری از فناوری هــای نویــن به منظور 
تصمیم سازی بهینه در حوزه مدیریت و برنامه ریزی شهری خبر 
داد و گفت: »جمع آوری داده ها، به روزرسانی منظم اطلاعات و 
آمار مربوط به شــهر تهران در تمامی ابعــاد، یکی از ضروریات 
اساسی مدیریت شهری برای سیاستگذاری، برنامه ریزی و اجرای 
اقدامات کارآمد است؛ چراکه تحلیل ها و پیش بینی هایی که از 
همبستگی درونی این داده ها برای اقدامات موردنیاز آینده شهر 
به مدیران شــهری ارائه می دهد، امکان تصمیم گیری بموقع و 
کارآمد را فراهم می آورد.« زهرا شمس احسان ادامه داد: »حل 
مشــکلات و مســائل پیچیده مدیریت شــهری امروزه بدون 
بهره گیری از قدرت تحلیل داده ها و الگوریتم های هوشــمند، 

میسر نیست.«

شورامکث

پلاک تاکسی برای خودروهای برقی 
دیروز )21آذر( محسن هرمزی، معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران در صحن پارلمان شهری برای ارائه گزارش آخرین 
اقدامات صورت گرفته در توســعه و بهبود ناوگان حمل ونقل عمومی توسط مدیریت شهری، حاضر شده بود. او در حاشیه 
این جلسه درباره برقی سازی  ناوگان تاکسیرانی به همشهری گفت: »رونمایی از 8۰دستگاه خودروی برقی با حضور شهردار 
تهران و وزیر صمت انجام شد که متعلق به تاکسیرانی تهران است. تفاهم تامین این خودروها سال گذشته انجام شده بود و با 
رونمایی از آنها قصد داریم این تفاهم را به قرارداد تبدیل کنیم.« به گفته او قرار است این تاکسی ها در خط بیهقی به مرکز شهر، 
مورد بهره برداری قرار بگیرند. هرمزی در تشریح بیشتر تأکید کرد: »خودروهای برقی می بایست پلاک تاکسی بشوند و به 
محض تغییر پلاک و تفاهم با پلیس وارد ناوگان تاکسیرانی خواهند شد که به  نظر حدود یک  ماه دیگر این امر محقق می شود.«

توسعه ناوگان ریلی
روزانه بیش از میلیون ها مسافر از خطوط مترو برای جابه جایی استفاده می کنند و به همین دلیل 
مدیریت شهری ششم، توسعه و بهبود خدمت رســانی ناوگان ریلی را پیگیری می کند. آنطور که 
هرمزی عنوان کرده: »حفاری خط 1۰ مترو با فراز و فرودهای مختلف آغاز شــده است و حفاری 
خط 11 مترو هم دی ماه عملیاتی می شود. متروی پرند هم پس از 18سال تعیین تکلیف شد و به 
ایستگاه بهره برداری کنیم که  نتیجه رسید. همچنین مکلف بودیم 28کیلومتر مترو، احداث و 6 
امروز بیش از تکلیف، عمل کرده ایم و بهره برداری از ایستگاه های تبادلی باقیمانده در خطوط 6 و ۷ 
را در دستور کار داریم.« به گفته معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران، عملیات توسعه جنوبی 
خط 6 مترو حدود ۳کیلومتر به اتمام رسیده و تنها ۳۰۰متر باقی مانده که تا 2 ماه آینده عملیات 
حفاری در این محور به اتمام می رسد و درصورت تامین منابع مالی می توان 2 ایستگاه جنوبی خط 6 

را وارد مدار خدمت رسانی کرد.

توسعه شاتل تاکسی با 190دستگاه
شهرداری تهران مکلف است تا پایان ســال ۵هزار دستگاه تاکسی را 
نوســازی کند. هرمزی با بیان این مطلب گفت که بــا توجه به صدور 
حواله ها تا پایان دی ماه، نوسازی 2هزار و ۵۰دستگاه قطعی می شود و 
امیدواریم با همکاری شرکت ایران خودرو بتوانیم به تکلیف خود عمل 
کنیم. شاتل تاکسی هم در تهران و برخی از نقاط پرتردد ازجمله میدان 
ونک و ... فعال شده و به گفته معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار تهران 

تا 2 هفته آینده 19۰دستگاه ون شاتل تاکسی باید تعیین تکلیف شود.

اورهال ناوگان حمل ونقل همگانی
علاوه بر توسعه و احداث، شهرداری تهران در نوسازی و بهسازی و اورهال ناوگان حمل ونقل 
همگانی اعم از اتوبوس و مترو هم وظایفی بر عهده داشته است که به گفته محسن هرمزی 
از ابتدای امسال اورهال ۳۰1دستگاه واگن انجام شده است. او گفت: ال سی)اسناد اعتباری( 
باز شده بود و ضمانت نامه را طرف چینی آماده کرده و در فوریه2۰2۵ نخستین واگن های 
چینی تحویل داده می شود. این مقام مسئول در تشــریح وضعیت ناوگان اتوبوسرانی هم 
عنوان کرد: »اکنون 2هزار و 9۰۰دســتگاه اتوبوس فعال داریم. از ابتدای شــهریور 1۵۷ 
اتوبوس تحویل گرفته ایم که 1۰9 دستگاه متعلق به شــرکت عقاب بوده است. از ابتدای 
امسال هم ۳1۴ اتوبوس تحویل گرفته ایم که 9۷ دستگاه اتوبوس، ثمره قرارداد وزارت کشور 
بوده اســت، اما تعدادی از این اتوبوس ها از آنجا که هنوز مدل فعالیت آنها مشخص نشده، 

وارد خط نشده اند.« 

تشکرونقداعضا
دربارهاقداماتحوزهحملونقل

اعضایپارلمانشــهریپسازاســتماعگزارشمحسن
هرمزی،معاونحملونقلوترافیکشهردارتهراندرباره
عملکردناوگانحملونقلعمومی،نظراتخودرادرقالب

تشکروبرخیهمبهعنواننقدمطرحکردند.

مهدیچمــران،رئیسشــورا: اقدامات 
صورت گرفته قابل تقدیر است، اما کافی نیست؛ 
ازاین رو مــا به عنوان نماینــدگان مردم وظیفه 
پیگیری تا حصول نتیجه را داریم. برخی کارخانه های خودروسازی 
همچون ایران خودرو و ایران خودرو دیــزل هم باتوجه  به وجود 
توانایی ساخت اتوبوس، متأسفانه وارد این عرصه نمی شوند. شاید 
سود ساخت اتومبیل  سواری از ساخت اتوبوس بیشتر است و آنها 
هم به دنبال سود بیشتر هستند، اما باید به این حوزه وارد شده و 
نقش مهم خود را در کاهش مشکلات و معضلات شهر ایفا کنند.

پرویزسروری،نایبرئیسشورا: وضعیت 
حمل ونقل عمومی پایتخت بحرانی اســت؛ از 
مدیران شهری می خواهیم حمل ونقل عمومی را 

معطل تولیدکنندگان اتوبوس داخلی نکنند.
ســودهنجفی،عضوهیأترئیسه:یکی از 
موضوعات مهمی که در حوزه ترافیک نقش ایفا 
می کند، عدم وجود پارکینگ در مناطق مختلف 
تهران است؛ بنابراین ضرورت دارد گزارشی از تمهیدات برای حل 
این معضل ارائه شود. همچنین نیاز هست در دریاچه خلیج فارس 
و سرای ایرانی عارضه سنجی ترافیک انجام شود و بی تردید برای 
هر ســاختمان بلندمرتبه و پرمخاطبی باید این عارضه سنجی 

صورت بگیرد.
مهدیپیرهادی،رئیسکمیسیونسلامت: 
بهره برداری از متروی پرند اقدام بسیار خوبی بوده 
و هرچه در زمینه توســعه حمل ونقل ریلی کار 
انجام شود، نتیجه آن بر کاهش آلودگی هوا مؤثر خواهد بود. در 
این دوره توسعه حمل ونقل عمومی شتاب خوبی گرفته و جای 

تقدیر دارد.
احمدصادقی،رئیسکمیتهشفافیت: انتظار 
داشــتیم ایســتگاه شــهرری و حرم حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( امســال به بهره برداری 
برسد، اما ظاهرا بودجه لازم وجود ندارد. شهرری گره های ترافیکی 
زیادی دارد و بهره برداری از این ایستگاه ها می تواند کمک خوبی 
به این منطقه باشد؛ لذا نیاز است شهرداری اصلاحیه ای بیاورد و 

اعضا نیز توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشند.
ناصرامانی،عضوکمیسیونبرنامهوبودجه:
۳1۴دستگاه اتوبوس از ابتدای سال وارد ناوگان 
شده و در حال حاضر نیاز است که اعلام شود تا 

پایان سال چند دستگاه وارد ناوگان اتوبوسرانی خواهد شد.
محمدآخونــدی،رئیسکمیســیون
برنامهوبودجه: برنامه هایی در حال اجراست و در 
پرداخت هایی کــه به حــوزه حمل ونقل انجام 
می شود، این پیام به مردم تهران داده می شود که شهرداری برای 
حوزه حمل ونقــل اقدامات جــدی را انجام می دهــد. حدود 
19هزارو۵۰۰میلیارد تومان در حوزه حمل ونقل پرداخت شده 
است و نشان می دهد که شورا و شهرداری در این خصوص اهتمام 

دارند و تا پایان سال این روند باید ادامه داشته باشد.
مهدیاقراریان،رئیــسکمیتهنظارتو
حقوقی:پایانه شــرق با 9۰درصد پیشــرفت 
فیزیکی رها شــده بود و اکنون به یک نماد در 
شهرداری تهران تبدیل شده و هنوز به بهره برداری نرسیده است؛ 
ازاین رو امیدواریم به زودی شاهد افتتاح این پایانه تا انتهای امسال 

باشیم و به وعده ها اکتفا نکنیم.
سیدمحمدآقامیری،رئیسکمیتهعمران: 
ما از تولیدکنندگان داخلی حمایت می کنیم، ولی 
در بحث نیاز مبرم شهر به اتوبوس، آن قدر وضعیت 
بحرانی است که نمی توانیم منتظر بمانیم تا این شرکت ها بیایند 
و خط تولید اتوبوس خــود را راه بیندازند و وضعیت حمل ونقل 

تهران را نجات دهند.
علیرضانادعلی،سخنگویشورا:متأسفانه در 
جریان احداث و بهره برداری از ایستگاه های جدید 
متــرو  و عمیق بودن این ایســتگاه ها، شــاهد 
عدم وجود آسانسور یا پله های برقی هستیم و این وضعیت تردد 

معلولان و افراد کهنسال را ناممکن می کند.
حبیبکاشانی،خزانهدارشورا:متأسفانه 
مردم هنوز رضایت کامــل از بحث حمل ونقل 
عمومی ندارند؛ اینکه در 1۴۰۳ شاهد ورود واگن 
و رام قطار باشیم، اقدامی نیست که برای مردم قابل حس باشد. 
مردم باید این تحولات را در سرخط های مترو یا کاهش ساعات 
ورود اتوبوس به ایســتگاه ها حس کنند. درســت اســت ورود 
۳۰۰دستگاه اتوبوس مشکل تهران را مرتفع نمی کند، اما با توجه 
به شرایط فعلی، شهر به مسکنی احتیاج دارد تا حداقل ها برای رفاه 

مردم فراهم شود.
احمدعلوی،رئیسکمیتهگردشگری: نباید 
سطح توقع را بالا ببریم؛ چراکه حداقل هایی که در 
این جلســه مطرح شــد، نیازمند رقمی حدود 
۵۰هزار میلیارد تومان اعتبار درصورت اعطای سهم دولت به این 
حوزه است؛ ازاین رو ما باید ببینیم کل درآمد شهرداری در طول 
یک ســال چقدر بوده و چه میزان بایــد دراین خصوص اعتبار 

اختصاص داد.
میثممظفر،رئیسکمیتــهبودجه: انعقاد 
قرارداد ۷91واگن به عنوان یک گل طلایی برای 
مدیریت شــهر تهران به شــمار می آیــد، اما 
درخصوص خرید هــای خارجــی اتوبوس و نوســازی ناوگان 
تاکسیرانی ما نیاز به یک اقدام عاجل داریم تا پیش پرداخت های 

لازم عملیاتی شود و کارها با سرعت بیشتری پیش رود.
جعفربندیشربیانی،عضوهیأترئیسه: 
انتظار مــردم از مــا، حل وفصــل معضلات و 
چالش های ترافیکی شهر تهران است و پیامی که 
ما به مردم تهران اعلام کردیم، تخصیص بودجه در این حوزه بود؛ 
مضاف بر اینکه نقش دولت در این مقوله مهم و غیرقابل انکار است؛ 
ازاین رو باتوجه  به روند روبه جلو اما کند این موضوع، نیاز است تا 

سرعت این اقدامات را افزایش دهیم.

2923دستگاهناوگان فعال
1554دستگاهبخش عمومی

1369دستگاهبخش خصوصی

4261دستگاهناوگان فرسوده
1333دستگاهبخش عمومی

2928دستگاهبخش خصوصی

اقدامات در سایر محورهاکارنامه حمل ونقل شهرداری تهران
284کیلومتر افزایش طول مسیر بهره برداری شده مترو 

با 154 ایستگاه
14ورودی جدید

9ورودی )خطوط 4، 6 و 7(1400
4ورودی )خطوط 6 و 7(1401
1ورودی )خط 7(1402

فعال سازی  ساخت پایانه شرق جدید پس از وقفه 6ساله

تاریخ شروع پروژه1392

زمان توقف پروژه1396

آغاز مجدد پروژهتیر1402

افتتاح فاز اول پروژهاسفند1402

فضای پارک خودروها )میزان پیشرفت 5پارکینگ در تهران(

پارکینگ مینایی85درصد

پارکینگ بعثت6درصد

پارکینگ شهید باقری17درصد

پارکینگ شهید بغدادی9درصد

پارکینگ جوادیه12درصد

اورهال 310دستگاه واگن

50 دستگاه )49دستگاه یک طبقه و یک دستگاه ۲ طبقه(1400
158 دستگاه )154دستگاه یک طبقه و 4دستگاه ۲ طبقه(1401
93 دستگاه )91دستگاه یک طبقه و ۲دستگاه ۲ طبقه(1402

وضعیت تاکسی های ون

 پرداخت سهم شهرداری تهران بابت 6۳0دستگاه ون جدید1401
براساس قرارداد وزارت کشور )۲77میلیارد تومان(

1402
  توافق برای تحویل 195دستگاه ون و تحویل گیری 19۲دستگاه

  مذاکرات اولیه جهت خرید و تامین 1000دستگاه ون از شرکت ایران خودرو دیزل
  انعقاد قرارداد تامین مالی با بانک شهر و سرمایه گذار چینی برای 20هزار 

دستگاه تاکسی و ون برقی

15ایستگاه جدید

3 ایستگاه )خطوط 6 و 7(1400
6 ایستگاه )خطوط 4، 6 و 7(1401
6 ایستگاه )خطوط 1، 4، 6 و 7(1402

40کیلومتر مسیر

12 کیلومتر )خطوط 6 و 7(1401
28 کیلومتر )خطوط 1، 4، 6 و7(1402

 افزایش ناوگان فعال سامانه اتوبوسرانی
از 1876دستگاه به 2923دستگاه

راه اندازی جایگاه های شارژ وسایل برقی

مجهز به دستگاه شارژر10منطقه

تعداد شارژرهای DC )سرعت بالا(50دستگاه

شارژرهای AC )سرعت پایین(24دستگاه

75
درصد

پیشرفت 
فیزیکی زمان 

آغاز پروژه

84
درصد

پیشرفت 
فیزیکی 
حال حاضر

87
درصد

پیشرفت 
برنامه ای 

پروژه

 بهره برداری 
از پارکینگ امیرکبیر با ظرفیت

551
دستگاه خودرو

 بهره برداری 
از پارکینگ شهید مدنی با ظرفیت

250
دستگاه خودرو


